
Provinciale Staten

Toezegging nr. 31- Regionale mobiliteitsstrategie
N.a.v. brief wensen en bedenkingen SV notitie netwerksturing Slimme Mobiliteit: Ik zeg toe in het 
opgavenproces Slimme Mobiliteit; a) de inwoners van Zeeland bij de opgave te betrekken, en met 
name de vereniging minder validen zoals "Wij staan op", Stichting Werkgroep gehandicapten 
Walcheren en PCG Zeeland; b) aandacht te hebben voor het grensoverschrijdend vervoer, zowel 
richting Vlaanderen, als ook richting Brabant en Zuid-Holland; c) alles te doen wat mogelijk is om 
ontschotting van de financiële middelen te bewerkstelligen; d) en nader te omschrijven wat wordt 
bedoeld met de doelen en ambities.

Afdoening:
Met de aanbiedingsbrief van de Richtingennotitie Slimme Mobiliteit van 10 november 2020 was deze 
toezegging voor wat betreft het betrekken van zorgpartijen ingevuld. Met de Regionale 
Mobiliteitsstrategie is de aandacht voor het grensoverschrijdend vervoer ingevuld, op welke manier er 
deels in praktische zin sprake is van ontschotting aangegeven en zijn ambities en doelen nader 
uitgewerkt in hoofdstuk 10 van de regionale mobiliteitsstrategie.

Toezegging nr. 56 inzake Routeburo Zeeland
N.a.v. Richtingennotitie Zichtbaar Zeeland: Ik zal het routebureau Zeeland vragen te kijken naar de 
mogelijkheden om de planning van de ‘alternatieve wandelvierdaagse’ in te passen op hun website.

Afdoening: 
Via de netwerken van het Routebureau nemen we alternatieve avondvierdaagse (8-11 mei 2023 in 
Vlissingen) op in de kalender van zeeland.com

Toezegging nr. 69: Project Zanddijk-Molendijk Yerseke
N.a.v. Statenvoorstel Startnotitie N673 Zanddijk/Molendijk Yerseke: 
Ik zal er zorg voor dragen dat in het bestek wordt opgenomen dat waar mogelijk gebruik wordt 
gemaakt van hergebruikte materialen.

Voortgang:
Dit wordt opgenomen in de scope als onderdeel van de overeenkomst met de op te richten Zanddijk 
B.V.

Toezegging nr. 78- Navigatieteam
N.a.v. Statenvoorstel Begroting 2021 en Najaarsnota 2020 / Motie 3 Zeeuwen voor elkaar:
Ik zeg u toe de strekking van de motie Zeeuwen voor elkaar in te brengen in het bestaande 
navigatieteam. Wij zullen daar ook de opmerking van de heer Babijn (PvZ) over bereikbaarheid van 
het digitaal platform inbrengen.

Afdoening:
Er is besloten dat de digitale bereikbaarheid en toegankelijkheid onderdelen zullen worden binnen het 
programma van eisen voor het ontwerp van een vanaf 2023 op te bouwen Zeeuws brede ‘online 
community’ (participatieplatform) voor inwonersinitiatieven en impactondernemers die bijdragen aan 
een gezond, sociaal en veerkrachtig Zeeland.

Toezegging nr. 116 –   Klimaatadaptatiestrategie Zeeland  
N.a.v. Statenvoorstel Klimaatadaptatiestrategie Zeeland
Gedeputeerde doet de toezegging om naar aanleiding van motie 4 te kijken naar de 
vergunningsvoorschriften, hoe het zit en of er belemmeringen zijn. Er komt een inventarisatie als input 
voor de vaststelling van de Omgevingsvisie.

Afdoening:
Deze toezegging is besproken tijdens de behandeling van de Omgevingsverordening 2022 tijdens 
Provinciale Staten van 7 oktober 2022. Wij beschouwen deze toezegging daarom als afgedaan.



Toezegging nr. 120 – Waterkwaliteitsonderzoek Veerse Meer
N.a.v. Statenvoorstel Gebiedsvisie Veerse Meer 2020-2030, het amendement 1 (over waterkwaliteit 
en Habitatrichtlijn) zegt gedeputeerde toe direct na de beschikbaarheid van het rapport van 
Rijkswaterstaat samen met verantwoordelijke partijen aan de slag te gaan met de uitkomsten van de 
onderzoeken

Voortgang: 
Het onderzoek (probleemanalyse) naar de waterkwaliteit van het Veerse Meer loopt nog. De geplande 
einddatum is oktober 2023. 

Toezegging nr. 123 nav Begroting en Najaarsnota 2021
Ik zeg u toe op de motie 2 voedselzekerheid dat deze past binnen het programma landelijk gebied, 
maar dat de term voedselzekerheid nog niet gebruikt wordt door de Provincie. Gedeputeerde gaat dit 
onderzoeken en komt er op terug bij de voorjaarsnota;

Afdoening:
Voedselzekerheid beschouwen we als een belangrijke drager voor ons beleid voor een volhoudbare 
landbouw. We willen op langere termijn een landbouwsector die voldoende voedsel produceert met zo 
min mogelijk emissies en in evenwicht met het natuurlijk systeem. In die zin is voedselzekerheid ook 
een doelstelling van ons beleid. Dit is ook toegelicht bij de voorjaarsnota. 

Toezegging nr. 125   N.a.v. Statenvoorstel Begroting 2022 en najaarsnota 2021     
Naar aanleiding van motie 14 over het verwerken van te verwachten hogere jaarlijkse prijsstijging in 
de risicoberekening en risicoparagraaf zegt de gedeputeerde toe in de voorjaarsnota de actuele 
situatie te zullen schetsen, mede door een uitgebreide toelichting op de grote projecten (analyse van 
de prijsstijging plus een doorkijk naar de langere termijn)

Afdoening:
Zowel in de voorjaarsnota 2022 en najaarsnota 2022 is uitgebreid stilgestaan bij de 
inflatieontwikkeling, waarin voor de lopende projecten bijstellingen zijn gedaan om deze aan te passen 
naar het actuele prijsniveau zoals bijvoorbeeld in het Statenvoorstel Zanddijk. Tevens is de stelpost 
provinciefonds substantieel opgehoogd om toekomstige prijsstijgingen te kunnen opvangen. In het 
kader van de reguliere P&C-cyclus zal GS Provinciale Staten in 2023 nader informeren over de 
eventuele verdere effecten van prijsstijgingen, als ook voorstellen doen om deze effecten financieel te 
dekken.

Toezegging nr. 126- Zeelandbrug
N.a.v. Statenvoorstel Begroting 2022 en najaarsnota 2021
Ik zeg u toe haast te maken met het onderzoek naar de 54 pijlers en 52 brugdelen van de 
Zeelandbrug en het aandeel van zwaar verkeer  inclusief de betekenis daarvan voor de provincie en 
komt er in de voorjaarsnota op terug, waarbij de gedeputeerde toezegt om tevens te onderzoeken of 
er nog meer objecten zijn die met een wellicht langere scope dan de genoemde 10 jaar onderhoud 
nodig hebben.

Afdoening:
Er lopen tot medio 2023 nog meerdere (vervolg)onderzoeken naar de restlevensduur van de 
Zeelandbrug, zowel van de betonnen hoofddraagconstructie (pijlers en liggers) alsook de beweegbare 
stalen basculebrug. Ook wordt het (groeiende) aandeel zwaar verkeer hierin meegenomen. Deze 
onderzoeken geven informatie voor een toekomstgericht handelingskader om de veiligheid, 
betrouwbaarheid en beschikbaarheid van de brug te garanderen voor de komende 10-30 jaar; en de 
daarbij horende actualisatie van de meerjaren-onderhoudsprogrammering en – investeringen. 
Voor de rest van het Provinciale areaal is vanaf het eerste kwartaal 2023 gestart met de uitvoering van 
een gedetailleerde scan waarbij de nu bekende lange-termijn-onderhoudsbehoeften, renovaties of 
mogelijke vervangingen voor de grotere beheerobjecten (bruggen, viaducten en sluizen) voor de 
tijdshorizon 10-30 jaar tegen het licht wordt gehouden en waar nodig wordt aangepast.



Toezegging nr. 130 – Cultuurbus
N.a.v. Statenvoorstel Begroting 2022 en najaarsnota 2021 
Ik zeg u toe te zijner tijd te komen met een voorstel hoe het traject  ‘cultuurbus’ na 2023 voortgezet 
kan worden.

Voortgang:
Mede op basis van een evaluatie vindt er medio 2023 besluitvorming over het vervolg van de 
Cultuurbus plaats.

Toezegging nr. 135- Regionale Mobiliteitsstrategie
N.a.v. Statenvoorstel Regionale Mobiliteitsstrategie: Ik zeg u toe dat wij het onderwerp ‘hoe 
toegankelijkheid van bussen wordt gegarandeerd’ opnemen in programma van eisen voor de 
aanbesteding van de busconcessie.

Afdoening:
Wij hebben in het programma van eisen voor de nieuwe concessie opgenomen dat de 
concessiehouder zal voldoen aan de geldende regelgeving en richtlijnen voor toegankelijkheid van de 
bussen. Daarnaast hebben wij regiobureau OZO gevraagd om het ook daar onder de aandacht te 
brengen vanwege de relatie met het sociaal domein.

Toezegging nr. 139 – Monitoring Woonbeleid
N.a.v. Statenvoorstel Rekenkamerrapport Woonbeleid: Ik zal de suggestie meenemen of en op welke 
wijze het mogelijk is om de monitoringsinstrumenten op het thema Wonen beter te ontsluiten en meer 
periodiek beschikbaar te stellen aan PS.

Afdoening: 
Monitoring wordt steeds belangrijker, zeker nu de aandacht vanuit het Rijk er op is gevestigd en we 
met het Rijk een woondeal willen sluiten. Onderdeel van die woondeal is monitoring als instrument om 
te toetsen of doelen worden gehaald die samen zijn afgesproken. Deze monitoring wordt samen met 
het Rijk opgepakt in de eerste helft van 2023 en is dus volop in ontwikkeling. U zult hiervan op de 
hoogte gehouden worden. De reguliere monitoring van woningbouw en demografie via documenten 
en dashboard is te vinden via www.zeeland.nl/ruimte/wonen 

Toezegging nr. 141 – Van huur naar koop
N.a.v. Statenvoorstel Rekenkamerrapport Woonbeleid: GS zullen nadenken over de suggestie om te 
komen tot een systeem van huur naar koop en dit bespreken met partners. 

Voortgang: 
Deze toezegging betrof een suggestie om het zogeheten “hamsterhuren” mogelijk te maken. Dit is een 
regeling die in België bestaat en starters de mogelijkheid biedt eerst de woning een periode te huren 
en op termijn over te kunnen nemen. Hierover is in oktober 2022 een motie in de 2e Kamer 
aangenomen met het verzoek aan de regering dit te onderzoeken. Vanuit zeeland wachten we eerst 
het resultaat van dit onderzoek af.

Toezegging nr. 142 – Biodiversiteit
N.a.v. moties niet horend bij een agendapunt, motie Zeeuws Bloemenrivièra: Ik zal in contact treden 
met de terreinbeherende organisaties (TBO’s) in Zeeland over hetgeen vandaag in PS is gewisseld 
over stand van zaken biodiversiteit en daarbij de suggestie doen een veldbezoek te organiseren voor 
PS. Doel van het veldbezoek is PS te informeren over de uitvoering van de provinciale opdracht 
biodiversiteit.

Afdoening:
Aan het einde van 2022 heeft het college van Gedeputeerde Staten de tweede Zeeuwse 
natuurrapportage vastgesteld. Daarmee hebben uw Staten een actueel overzicht van de staat van de 
natuur en de beleidsvoortgang. Daarnaast zijn wij, samen met de Zeeuwse partners, altijd bereid om 



een veldbezoek te organiseren over de uitdagingen waar de Zeeuwse natuur nog voor staat. Als u 
daar behoefte aan heeft stellen we voor om daar in de Statenagenda 2023 een moment voor op te 
nemen.

Toezegging nr. 143 – Collectief speelterrein
N.a.v. statenvoorstel wijziging Omgevingsverordening 2018 Ik zal met de partners in de Veerse Meer 
visie spreken over wat er precies bedoeld wordt met de duiding collectief speelterrein en daar in 
aanloop naar de definitieve Omgevingsverordening (juli 2022) bij PS op terug te komen.

Afdoening: 
Overleg met de partners heeft geleid tot een nieuwe tekst. Deze is opgenomen in de nieuwe 
Omgevingsverordening die op 7 oktober 2022 door uw Staten is vastgesteld. 

Toezegging nr. 146   N.a.v. Jaarstukken 2021 en Voorjaarsnota 2022:  
Ik zal de resultaten van de lopende CO2-onderzoekstrajecten Zeeland met PS delen, waarbij de 
uitkomsten van die resultaten eventueel een plek kunnen krijgen bij de verdere discussie over de 
RES-bouwstenen.

Afdoening:
Provincie Zeeland is bezig met een traject voor certificering voor de CO2-Prestatieladder. Ook sluit de 
Provincie aan bij de eenduidige monitoringsystematiek voor duurzaam GWW, gecoördineerd vanuit 
CROW. Het monitoren van de CO2-footprint en het traject naar certificering voor de CO2-
prestatieladder is basis voor het instellen van een continu verbetertraject voor energiebesparing en 
CO2-reductie. Bovengenoemde punten horen bij het geven van het goede voorbeeld als overheid, wat 
wordt genoemd in de bouwstenen van de RES 2.0 en wordt geborgd in de RES 2.0
Lopend traject is het onderzoek naar het CO2-budget voor gemeente Schouwen-Duiveland. CE-Delft 
heeft een adviesrapport opgesteld en er is een documentaire gemaakt over het CO2-budget op 
Schouwen-Duiveland. Gemeente Schouwen-Duiveland deelt de resultaten van het onderzoek met de 
andere gemeenten. 

Toezegging nr. 147   N.a.v. Jaarstukken 2021 en Voorjaarsnota 2022:   
Ik zal v.w.b. ‘beweegcrisis’ de uitkomsten van het reeds uitgevoerde ‘beweeg’-onderzoek van 
NOC*NSF i.s.m. Sport Zeeland, Zeeuwse gemeenten en provincie, delen met PS.

Afdoening: 
Op 18 november 2022 vond er een GS - informatiebijeenkomst plaats over dit onderwerp, naar 
aanleiding hiervan zijn ook de uitkomsten van het onderzoek gedeeld. 

Toezegging nr. 148   N.a.v. Jaarstukken 2021 en Voorjaarsnota 2022:   
In het najaar 2022 kan een GS-informatiebijeenkomst over de zes pijlers van het Sportakkoord worden 
aangeboden c.q. georganiseerd.

Afdoening:
Op 18 november 2022 vond er een GS - informatiebijeenkomst plaats over dit onderwerp, waarin 
toelichting is gegeven op de 6 pijlers en onderliggende acties. 

Toezegging nr. 149   N.a.v. Jaarstukken 2021 en Voorjaarsnota 2022:   
Ik zal, n.a.v. discussie over stikstofreductie en SDR, een publieksversie van het CCS-rapport door 
North Sea Ports zodra beschikbaar, beschikbaar stellen aan PS.

Afdoening:
Het Cluster Energie Strategie (CES) van Smart Delta Recources is door GS op 22 november 2022 
aan PS aangeboden. In de CES wordt ingegaan op de aanpak van CCS. 



Toezegging nr. 152 – Collectief Particulier Opdrachtgeverschap i.r.t. Woonagenda
N.a.v. Jaarstukken 2021 en Voorjaarsnota 2022: GS zullen m.b.t. Collectief Particulier 
Opdrachtgeverschap (CPO), de al ingezette actielijn uit de Woonagenda actualiseren en daarbij ook 
andere initiatieven meenemen zoals die van wooncoöperaties, met als doel het CPO vorm te geven. 

Afdoening: 
Op 24 juni 2022 heeft uw Staten een motie (nummer 79) aangenomen met dezelfde strekking. De 
uitwerking van deze toezegging hebben wij oppakt met de uitwerking van de betreffende motie. Wij 
verzoeken u deze toezegging als afgedaan te beschouwen. 

Toezegging nr. 153 – Voedselbossen 
N.a.v. Jaarstukken 2021 en Voorjaarsnota 2022: 
Ik ben bereid om Stichting Landschapsbeheer Zeeland (SLZ) te attenderen op de suggestie de 
huidige loketfunctie m.b.t. voedselbossen te optimaliseren o.a. door het betrekken van de 
landbouwsector.

Afdoening:
Er is ambtelijk contact geweest met SLZ waarbij de organisatie is gevraagd voldoende aandacht te 
hebben voor agrariërs met interesse in voedselbossen. Daarbij gaf SLZ aan tot nu toe zeer weinig 
aanvragen van boeren te ontvangen. Begin 2023 organiseert SLZ een kennisdag voedselbossen 
waarvoor de uitnodiging met ZLTO en ZPG gedeeld zal worden. Daarnaast heeft SLZ inmiddels 
subsidie toegekend gekregen voor een pilot waarbij maximaal 6 voedselbossen worden aangelegd, 
met nadrukkelijk de opzet om ook een of meer grotere, commerciële voedselbossen te realiseren. Wij 
beschouwen de toezegging hiermee als afgedaan.

Toezegging nr. 154 –   Geschenkwoningen  
N.a.v. Jaarstukken 2021 en Voorjaarsnota 2022: Ik zal m.b.t. geschenkwoningen in Zeeland in 
gesprek gaan met de betrokken Zeeuwse wethouders over de mogelijkheden tot behoud van dit 
immaterieel erfgoed en daarover bij PS dit najaar terugkomen.

Voortgang: 
Tijdens de beantwoording van vragen rond de Najaarsnota heeft de gedeputeerde toegezegd dat in 
januari  2023 een schriftelijke rapportage van de stand van zaken rond geschenkwoningen zal worden 
toegezonden. In deze rapportage wordt PS nader geïnformeerd.

Toezegging nr. 155 – Natuurnetwerk
N.a.v. Jaarstukken 2021 en Voorjaarsnota 2022: Ik zal uitzoeken of er een Natuurnetwerk Zeeland-
gebied ligt binnen de bebouwde kom in Zeeland en PS antwoorden.

Afdoening:
De begrenzing van de bebouwde kom en de begrenzing van het Natuurnetwerk Zeeland (NNZ) 
hebben geen onderlinge relatie. Dus er is een beperkt aantal gebieden van het NNZ dat inderdaad valt 
binnen de begrenzing bebouwde kom. Dit heeft verder geen consequenties.

Toezegging nr. 156 – Stageplaatsen
N.a.v. Jaarstukken 2021 en Voorjaarsnota 2022: 
Ik zal navragen of de Provincie Zeeland in een netwerk met andere overheidsorganisaties zit voor het 
aanbieden van stageplaatsen aan jongeren.

Afdoening:
Er is geen apart netwerk voor stages. De plek waar zoiets op de agenda kan worden gezet is het 
netwerk Werken voor Zeeland. Vanuit Provincie Zeeland is de afdeling POJZ, team P&O daarin 
vertegenwoordigd en wordt dit onderwerp besproken.



Toezegging nr. 158 – grondaankopen derden
N.a.v. Jaarstukken 2021 en Voorjaarsnota 2022: GS zullen bij de evaluatie van aankoop van gronden 
door particulieren en bedrijven in Zeeuws-Vlaanderen, ook de grondaankopen van Katoennatie
in het gebied meenemen.

Afdoening: 
Op 7 oktober 2022 is de Nota Grondbeleid vastgesteld; de financiële middelen zijn in november 
(Najaarsnota) beschikbaar gesteld. In de nota grondbeleid is, mede ter invulling van deze toezegging, 
aangegeven dat de provincie een monitor (o.a. prijsontwikkeling en marktbewegingen) zal 
ontwikkelen. De voorbereidingen zijn in volle gang. Eind 2023 zal de monitor operationeel zijn. 
Recent heeft het hof van beroep in Gent heeft de transactie van 72 percelen landbouwgrond (ong. 450 
hectare) in Nederland tussen OCMW Gent en van Bijloke BV (in de wandelgangen wordt deze entiteit 
vaak genoemd: Katoennatie) nietig verklaard. Conform de uitgangspunten van de Nota Grondbeleid, 
zullen we samenwerking (blijven) zoeken met onze Zuiderburen. 

Toezegging nr. 169   N.a.v. motie over Zeeuwse wandeltochten:   
GS zullen Sport Zeeland verzoeken om stakeholders uit het wandelnetwerk en aanverwante partijen 
bijeen te brengen om te bezien hoe deze organisaties zich samen kunnen werken zodat ze meer 
gebruik kunnen maken van elkaars kennis.

Afdoening
SportZeeland heeft intussen een eerste bijeenkomst belegd om stakeholders uit het netwerk bijeen te 
brengen.  

Toezegging nr. 170   N.a.v. motie over Zeeuwse wandeltochten:   
GS zullen de vraag om een Zeeuwse Wandelkalender te realiseren neerleggen bij deze partijen

Afdoening:
SportZeeland heeft intussen een eerste bijeenkomst belegd om stakeholders uit het netwerk bijeen te 
brengen en daar deze vraag neergelegd.  

Toezegging nr. 173-  Leefbaarheid
N.a.v. Statenvoorstellen Begroting 2023 en Najaarsnota 2022 - 213084
GS zullen onderzoeken op welke manier wij ook als provincie structureel inzet kunnen leveren aan 
leefbaarheid en kunnen bijdragen aan leefbaarheidsinitiatieven in Zeeland. Ik zal de strekking van de 
ingediende motie leefbaarheid Zeelanddag betrekken en binnen een half jaar, in 2023 hierover 
terugkomen bij PS.

Voortgang:
Wij verwachten hier later in 2023 op terug te komen. 

Toezegging nr. 177-  Bomenkap
N.a.v. Statenvoorstellen Begroting 2023 en Najaarsnota 2022 - 213084:
Er zal maatwerk geleverd wordt bij mogelijke bomenkap, waarbij rekening wordt gehouden met natuur 
en landschap, verkeersveiligheid en overleg plaats vindt met de omgeving. Ik wil opnieuw kijken naar 
situatie bij Aardenburg c.q. casus bomenkap N251.

Voortgang:
Wij verwachten u in het eerste kwartaal van 2023 te informeren over de uitvoering van deze 
toezegging. 

Toezegging nr. 182- Contant betalen Westerschelde Ferry
N.a.v. motie vreemd aan de orde van het lid Koevoets (Fractie Koevoets, mede namens FVD en 
Fractie Van Hoecke) over veerboot ook gewoon contant! Ik zal het signaal vanuit PS t.a.v. behouden 



mogelijkheid contant te betalen bij gebruik van de ferry, overbrengen aan de directie van de 
Westerschelde Ferry."

Afdoening:
Wij hebben dit signaal begin januari besproken met de directie. De directie van de Westerschelde 
Ferry zal op ons verzoek de komende periode monitoren hoe de maatregel in de praktijk werkt. Als er 
vanuit de monitoring aanleiding toe is, zullen maatregelen genomen worden.

Moties

Motie nr. 38- Sturen op brede welvaart
Verburg (CU, mede namens PvdD, D66, PvdA en GL over Sturen op Brede welvaart verzoeken GS:
Te onderzoeken wat de voor- en nadelen zijn voor Zeeland om ook gebruik te gaan maken van het 
begrip ‘Brede welvaart’ om beleid beter te duiden en te sturen;
- Te onderzoeken welke instrumenten en indicatoren er benodigd zijn om middels beleid te sturen op 
'Brede Welvaart' in Zeeland;
- Provinciale Staten daarover uiterlijk mei 2021 terug te rapporteren.

Afdoening:
Brede Welvaart als denkkader kan bijdragen aan het versterken van het welzijn en welbevinden van 
de Zeeuwen, door breder te kijken dan de materiele welvaart. De Brede Welvaartsindicator (BWI) door 
RaboResearch, de Regionale monitor Brede Welvaart van het CBS en het grootschalig verdiepend 
onderzoek in het kader van Leven in Zeeland 2021 door het Kenniscentrum Zeeuwse Samenleving 
helpen daarbij en leveren inzicht in de indicatoren waarop vanuit verschillende beleidsterreinen 
gestuurd kan worden. Het instrument Leven in Zeeland wordt gebruikt als instrument om te monitoren.
Het Leven in Zeeland onderzoek is aan u toegezonden in 2022. 

Motie nr. 39 – Natuurherstel 
Jacobusse (CU, mede namens PvdA, GL en D66) over Natuurlijk investeren in landbouw verzoeken 
GS: Een proportioneel deel van de door Zeeland verkregen middelen voor natuurherstel in het kader 
van de stikstof-problematiek in te zetten om daarmee op vrijwillige basis één of meerdere pilots met 
natuurinclusieve landbouw in de genoemde bufferzones op te zetten.

Afdoening: 
In onze subsidietoekenning van het Programma natuur is natuurinclusieve landbouw een van de 
maatregelen waarin we kunnen investeren. Momenteel wordt gewerkt aan de uitwerking daarvan. De 
uitvoering van de eerste fase van het programma natuur loopt tot 2025.

Motie nr. 40 – Religieus Erfgoed 
Van den Berge (SGP), mede namens VVD, PvdA CDA, D66,CU, PVV Van Dijk,
over Provinciaal beleid religieus erfgoed
Dragen het College van Gedeputeerde Staten op:
• De mogelijkheden te bezien voor verbindingen met andere onderwerpen / beleidsterreinen
als duurzaamheid, recreatie, leefbaarheid en sociale ontwikkelingen (bijvoorbeeld krimp en
groei) in dorpen en stadswijken dit mede ook in relatie tot de Erfgoeddeal;
• Mogelijkheden te onderzoeken voor fondsvorming voor onderzoek en planvorming voor
kerkelijke gebouwen;
• Te onderzoeken in hoeverre aansluiting mogelijk is op de erfgoedlijn “Heren en Kerken”;
• Te onderzoeken of een rijksbijdrage in de kosten van het opstellen van een provinciale visie
religieus erfgoed tot de mogelijkheden behoort;
• Na het opstellen van de meeste kerkenvisies door de Zeeuwse gemeenten te bezien in
hoeverre er de noodzaak is om provinciaal beleid voor het religieus erfgoed op te stellen
en Provinciale Staten hierover te informeren.

Voortgang:
Middels de brief van GS d.d. 15 februari 2022 en het vastgestelde koersdocument Zeeuws Erfgoed 
d.d. 12 juni 2022 is PS nader geïnformeerd over de integrale erfgoedvisie. Tijdens bespreking in de 



commissie Economie op 16 september is door de gedeputeerde de stand van zaken en procesgang 
rond de integrale erfgoedvisie toegelicht en aangegeven dat in 2023 een Uitvoeringsagenda Erfgoed 
geformuleerd zal gaan worden. Hierin zal het onderdeel Religieus Erfgoed worden meegenomen. 

Motie nr. 43-  Grass2Grit
T. Janssens (Partij voor de Dieren) mede namens GL, PvdA, D66
Verzoeken het college van GS:
- Te verkennen of en hoe het Grass2Grit principe in de Provincie Zeeland kan worden toegepast om te 
komen tot hergebruik van maaisel voor duurzame toepassingen waaronder duurzame 
gladheidsbestrijding.

Afdoening:
De pilot Grass2Grit is in 2022 door de initiatiefnemers beëindigd. Ze hebben moeten constateren dat 
het maken van dooisap uit grasmaaisel niet de duurzaamheidswinst opleverde die verwacht of 
gehoopt was. Er bleek meer nabehandeling van het dooisap nodig en er moest zelfs nog regulier 
wegenzout bijgemengd worden om het juiste zoutgehalte te behalen. Met het beëindigen van deze 
pilot concluderen we ook dat het toepassen van  principe in Zeeland geen meerwaarde heeft.

Motie 44 – versnellen woningbouw
Motie Geluk (CDA, vergadering 23-4-2021) mede namens PvdA, VVD, PVV Bosch, SGP, GL, SP over 
woonagenda. 
Dragen het college op:
 Met gemeenten in gesprek te gaan op welke wijze 7000 woningen (die als harde plancapaciteit in 

de planning zitten) versneld gebouwd kunnen worden;
 Met gemeenten in overleg te gaan met als doel te bezien of de harde plancapaciteit ook is in te 

zetten voor meer ruimte op de woningmarkt, door enerzijds versnelde bouw van 
levensloopbestendige woningen voor een versnelde doorstroom en anderzijds door het creëren 
van extra ruimte voor starters- en huurwoningen (binnenstedelijk, binnen de dorpen).

Afdoening: 
Het Rijk vraagt elke provincie om bij te dragen aan de nationale woningbouwopgave (Nationale Woon- 
en Bouwagenda). Kerndoelen zijn meer woningen beschikbaar (900.000 woningen t/m 2030, waarvan 
twee derde betaalbaar), verhogen betaalbaarheid woningen (betere aansluiting van woonlasten bij het 
inkomen) en voldoende kwalitatieve woningen (voldoende woningen voor aandachtsgroepen en 
ouderen en duurzame huisvesting is voor iedereen bereikbaar). Komende maand zal hiertoe de 
Woondeal met het Rijk ondertekend worden. De Woondeal is een langjarige samenwerking tussen 
overheden (Rijk, provincie, gemeenten), woningcorporaties en marktpartijen zoals beleggers, 
(bouw)ontwikkelaars en zorgverleners. De uitvoering van de Woondeal moet ervoor zorgen dat er 
sneller en meer betaalbare huur- en koopwoningen worden bijgebouwd in Zeeland.  

Motie 46 – Gebiedsgerichte aanpak woningbouw
De Clerck (VVD) mede namens SGP, CDA, GL, CU over Gebiedsgerichte aanpak particuliere 
woningvoorraad. Dragen het college van Gedeputeerde Staten op;
 Om gelet op de onrendabele top van 30% in het volkshuisvestingsfonds te onderzoeken op welke 

wijze gemeenten gefaciliteerd kunnen worden om deze onrendabele top te dekken. 
 Indien er geen geld uit het volkshuisvestingsfonds toegekend wordt aan Zeeuwse projecten te 

onderzoeken of en welke instrumenten dan ingezet kunnen worden om deze projecten te helpen 
realiseren. 

 In het onderzoek tevens betrekken welke behoefte er is aan een voortzetting van de 
subsidieregeling Hergebruik Leegstaande Panden of alternatieven daarop.

 Een voorstel aan Provinciale Staten te doen in het kader van de concept Zeeuwse Woonagenda 
waarin bovenstaande mogelijkheden zijn uitgewerkt.

Afdoening: 
Het rijk is de randvoorwaarden voor het Volhuisvestingsfonds na de evaluatie van de eerste ronde in 
2021 aan het herzien, maar de nieuwe voorwaarden zijn nog niet bekend. Openstelling van deze 
nieuwe ronde door het Rijk is voorzien voor het 2 kwartaal van 2023. Er is in de provinciale begroting 



een voorziening gemaakt voor een bijdrage aan de co-financiering van gemeentelijke aanvragen van € 
100.000 per gemeente.  
Daarnaast hebben wij ook de eigen regeling voor een gebiedsgerichte aanpak voor wonen. Hiervoor is 
voor 2023 en 2024 budget in de begroting gereserveerd van € 1.500.000 per jaar. Dit is onderdeel 
geweest van het voorstel voor de Voorjaarnota 2022. 
Voor de regeling voor Hergebruik Leegstaande Panden is voor 2022 en 2023 budget in de begroting 
gereserveerd van € 1.000.000 per jaar. Ook dit is onderdeel geweest van het voorstel voor de 
Voorjaarnota 2022.

Motie nr. 48- Inclusief Zeeland
M. Janssens (CDA) mede namens VVD, PvdA, GL, CU, D66, SGP, PVV Bosch, 50PLUS over 
Inclusief Zeeland
verzoeken het college van Gedeputeerde Staten om:
-Een normenkader te ontwikkelen dat door de provincie kan worden gehanteerd bij het nakomen van 
het VN-verdrag, en dit normenkader te delen met Provinciale Staten.

Afdoening:
Wij zijn van mening dat wij invulling hebben gegeven aan deze motie, zoals wij in onze brief van 11 
november 2022 hebben aangegeven (157478). Niettemin blijven wij aandacht hebben voor 
toegankelijkheid in brede zin en voeren we verbeteringen door.  

Motie nr. 50 – Geschenkwoningen 
Veraart (D66) mede namens GL, SP, 50PLUS over Behoud Geschenkwoningen Watersnoodramp 
1953 
Verzoekt het college van Gedeputeerde Staten:
- Samen met de provincie Zuid-Holland op te trekken om de Zeeuwse en Zuid-Hollandse gemeenten 
aan te sporen tot het toekennen van een beschermde status aan de Geschenkwoningen, en indien 
gewenst hierin een coördinerende rol op zich te nemen.

Voortgang: 
Tijdens de beantwoording van vragen rond de Najaarsnota heeft de gedeputeerde toegezegd dat in 
januari 2023 een schriftelijke rapportage van de stand van zaken rond geschenkwoningen zal worden 
toegezonden. In deze rapportage wordt PS nader geïnformeerd.

Motie 51 – hergebruik leegstaande panden
De Clerck (VVD) mede namens SGP, CDA, CU, D66 over subsidieregeling Hergebruik Leegstaande 
Panden. Dragen het college van GS op:
 Om te bezien, gelet op het ontoereikend subsidiebudget, hoe (nieuwe) aanvragen die voldoen aan 

de gestelde voorwaarden (deels) ondersteund kunnen worden zodat zoveel mogelijk initiatieven 
doorgang kunnen vinden.

Afdoening: 
Zie afdoening motie 46. 

Motie nr. 58 – Cultuurbus 
Van Hertum ( PvdA) mede namens VVD, GL, CU, PvdD, SP, D66, 50PLUS over Cultuurbus
Roepen Gedeputeerde Staten op om:
- Onderzoek te doen naar het verlengen van de Cultuurbusregeling.
- Slimme verbindingen te leggen met andere regelingen als NOP.

Voortgang:
Mede op basis van een evaluatie vindt er medio 2023 besluitvorming over het vervolg van de 
Cultuurbus plaats.



Motie 59 – Stop onnodige verlichting
Flameling (PvdA, mede namens GL, CDA, PvdD en SP) over Stop onnodige Verlichting. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

 Samen met betrokken partijen een plan te maken om onnodige nachtelijke verlichting in 
Zeeland terug te dringen; 

 In dit plan concrete en meetbare doelen op te nemen.

Voortgang: 
In het nieuwe milieuprogramma, dat wij begin 2023 aan u voorleggen ter vaststelling, hebben we het 
thema Licht opgenomen. Eén van de bijbehorende acties is het uitwerken van de motie Stop onnodige 
verlichting. Naar aanleiding van deze motie onderzoeken wij welke mogelijkheden er zijn om 
lichthinder terug te dringen en zo duisternis te bevorderen. Op basis van de onderzoeksresultaten 
maken we samen met betrokken partijen, gemeenten, bedrijven en inwoners, een plan om onnodige 
nachtelijke verlichting in Zeeland terug te dringen. De betrokken ambtelijke werkgroep start in 2023. 
Zodra het plan gereed is zullen wij dat plan ter informatie met uw Staten delen. De planning is dat dit 
in de zomer van 2023 zal zijn. 

Motie nr. 60-   CTB / 2G beleid  
Bos (FVD, mede namens ProZeeland) over Geen draagvlak vanuit de Staten van Zeeland voor het 
invoeren van het coronatoegangsbewijs (CTB) en/of het 2G-systeem (gevaccineerd of genezen) voor 
de Provincie Zeeland spreken uit dat: het onwenselijk is dat het systeem van een CTB en/of 2G-
systeem ingevoerd wordt voor leden van provinciale en gedeputeerde staten, voor medewerkers en 
bezoekers van het Provinciehuis en andere gebouwen en terreinen van de Provincie Zeeland.

Afdoening: 
Ons college heeft kennis genomen van deze motie en respecteren de opvatting van de Staten.

Motie nr. 61- Behoud van Mobiliteit
Verburg (CU mede namens GroenLinks) over Behoud van Mobiliteit
Verzoeken het college van GS:
- er zorg voor te dragen dat het aanbod aan mobiliteit in Zeeland ook na 31 december 2024 ten 
opzichte van het huidige niveau verbetert of tenminste gelijk blijft;
- dit voornemen tijdig en duidelijk naar de Zeeuwse burger te communiceren.

Voortgang:
Dit hebben we ons als doel gesteld met het vaststellen van de Regionale Mobiliteitsstrategie. Via 
verschillende uitwerkingen wordt hier energie op gezet. Daarnaast is er een communicatietraject in 
opbouw dat de reiziger vanuit de gemeenten en provincie informatie geeft over het gehele 
mobiliteitssysteem en de vernieuwingen.

Motie nr. 62- Bredabus
De Burger (SP, mede namens FVD, PvdA, 50PLUS, PRO, PvdD) over Bredabus
Verzoeken GS:
Om alles op alles te zetten om de Bredabus zoals die nu functioneert te behouden.

Afdoening:
Binnen de huidige concessie zijn er geen plannen om te stoppen met de bus naar Breda. Voor de 
nieuwe concessie vanaf 1 januari 2025 zijn andere beleidskaders vastgesteld, namelijk een bus 
tussen Hulst en Antwerpen in combinatie met de trein van Antwerpen – Breda. Naar aanleiding van 
uw wens is in het programma van eisen voor de nieuwe busconcessie de route Antwerpen- Breda als 
optie uitgevraagd. 

Motie nr. 64 en motie nr. 65- Westerscheldetunnel Tolvrij
Van Hertum (PvdA, mede namens SGP, CDA, VVD, 50PLUS, D66, Lijst Bosch, FVD, CU, PRO, 
PvdD, SP, GL, PVV) over Tolvrije tunnel coalitieakkoord
Spreken uit dat:



- Het broze vertrouwen in Zeeland tegenover de Rijksoverheid noopt tot een duidelijke afspraak voor 
snelle beëindiging van de tol op de Westerscheldetunnel gelet op eerdere verwachtingen die zijn 
gewekt.
- De Tweede Kamer haar eerdere uitspraken gestand houdt voor een snelle beëindiging van de tol en 
de regering opdraagt om het draaiboek van de minister van I&W te volgen om te komen tot een tolvrije 
Westerscheldetunnel.

W. Willemse (50PLUS, mede namens PvdA, SP, CDA, VVD, CU) over Westerschelde Tunnel Tolvrij
Dragen het College van Gedeputeerde Staten op;
• de Minister van Infrastructuur en Waterstaat (I & W), de heer Harbers in kennis te brengen dat de 
Provinciale Staten van Zeeland met verbazing en ongeloof heeft kennisgenomen van de passage in 
het coalitieakkoord betreffende het tolvrij maken van de Westerscheldetunnel genoemd op bladzijde 9 
van het coalitieakkoord.
• de Minister van I & W, de heer Harbers te laten weten dat de Provinciale Staten van Zeeland zijn 
geschokt door de berichtgeving dat er geen sprake kan zijn dat de Westerscheldetunnel niet eerder 
dan 2030 tolvrij zal worden.
• met de Minister van I & W, Dhr. Harbers in gesprek te gaan en hem te wijzen op het belang van 
tolvrij verkeer voor bedrijven en inwoners van Zeeland en met name inwoners van Zeeuws 
Vlaanderen en dat de onrechtvaardige tolheffing ongedaan moet worden gemaakt in 2023 of uiterlijk 
2025 zoals eerder is voorgesteld.

Afdoening:
Zoals eerder mondeling aan u medegedeeld, is er reeds uitvoering gegeven aan beide moties. Op 
vrijdag 25 februari 2022 en donderdag 17 november 2022 hebben wij overleg gevoerd met minister 
Harbers over het dossier Westerscheldetunnel Tolvrij. 

Motie nr. 66 – Hedwigepolder
W. Willemse (50PLUS, mede namens CDA, VVD, SGP, Lijst Bosch, GroenLinks. SP, Prozeeland, 
D66) over Status quo ontpoldering Hedwige
Dragen het College van Gedeputeerde Staten op; op:
• De Minister van Landbouw, natuur en voedselkwaliteit te verzoeken - indien tot ontpoldering 
overgegaan wordt - te garanderen dat de kwaliteit van de landbodem niet verslechtert met PFAS, ook 
als die landbodem inmiddels onder water is gezet en als waterbodem geldt;
• Bij de Minister van Infrastructuur en Waterstaat met klem aan te dringen op een actieplan om de 
PFAS-gehaltes in de Westerschelde verder omlaag te brengen. Dit actieplan dient een duidelijke 
tijdlijn en een deadline te hebben, conform een vergelijkbaar actieplan voor een schonere Rijn. Tevens 
de Minister te vragen om een langdurig monitoring programma te starten bij het moment van 
(mogelijke) ontpoldering, waarbij gekeken wordt naar PFAS en andere ZZS (Zeer Zorgwekkende 
Stoffen), en op die manier de vervuiling te monitoren;
• Provinciale Staten te informeren welke acties op het gebied van beperking van de 
gezondheidsrisico’s ondernomen worden en inzichtelijk te maken welke partijen (en hun 
verantwoordelijkheden) in dit proces betrokken zijn.

Afdoening
Deze motie is reeds via de voortgangsrapportage PFAS afgedaan.

Motie nr.69 – Stikstof
Willemse (50PLUS) over Stikstof Reductie Zeeuwse Boeren;
Verzoeken het College;
• met de Zeeuwse boeren afspraken te maken om tot een reductie van de stikstof te komen die 
realistisch, evenredig met andere stikstof producerende bedrijven en zodanig zijn dat de 
voedselproductie niet in gevaar wordt gebracht.

Afdoening
Provincie Zeeland is bezig met het opstellen van het gebiedsprogramma. Een uitgangspunt daarbij is 
dat alle sectoren bij dragen. Het gebiedsprogramma zal dus ook in gaan op reductie in de agrarische 
sector, waarbij dit niet alleen over opkoop zal gaan, maar ook over innovatie, zoet water 
beschikbaarheid of extensivering. Tegelijk zien wij dat er landelijk gewerkt wordt aan grootschalige 



opkoopregelingen voor de grootste piekbelasters. Provincies willen hierin een rol spelen, omdat het 
direct raakt aan het proces van het gebiedsprogramma. In juli 2023 zal het gebiedsprogramma in 
ontwerp vastgesteld worden.

Motie nr. 70- Openbaar vervoer
Van Hertum (PvdA, mede namens SGP en SP) over Openbaar Vervoer                                    
Roepen Gedeputeerde Staten op om,
- Het Zeeuwse openbaar vervoer vanaf 1 januari 2023 niet af te schalen en het openbaar
vervoer op een goed niveau te houden en de daarvoor benodigde stappen te ondernemen.
- En tevens te verkennen of het mogelijk is om vervolgpilots met fijnmazig vervoer op te zetten
vanaf 2023

Afdoening:
Wij zijn van mening dat wij uitvoering hebben gegeven aan deze motie, zoals eerder in onze brief van 
8 november is aangegeven (177839). Uiteraard blijven wij ons inspannen voor een zo goed mogelijke 
dienstverlening voor de reizigers door de vervoerders. Over de mogelijkheid van vervolgpilots hebben 
wij u op 13 december per brief geïnformeerd (115815).

Motie nr. 71   Bierens (VVD, mede namens D66, GL, PvdA en CDA) over ontwikkeling nieuwe   
Regio Deals en cofinanciering                                                                                                                 
Dragen het college van Gedeputeerde Staten op;
• Om in te zetten op de ontwikkeling en uitbreiding van nieuwe regio deals voor Zeeland.

Afdoening:
Zie brief GS aan PS van 8 november 2022 inzake nieuwe Regiodeal. 

Motie nr. 73   Van Burg (SGP, mede namens CDA, PRO, 50PLUS, PvZ en Lijst Bosch) over   
Zeeuwse visserijsector
Dragen het College van Gedeputeerde Staten op:
• In een gesprek met het Ministerie van LNV na te gaan of er bij de komende datum 1 januari 2023 
een groep vissers in de problemen komt en welke oplossingen hiervoor geboden kunnen worden en 
aan te dringen op een overgangstermijn van 1 of 2 jaar waarbinnen aan de stikstofeisen moet worden 
voldaan;
• Er bij de Minister op aan te dringen dat de toegezegde subsidies zo spoedig mogelijk beschikbaar 
worden gesteld en in verband met de 100 % voorfinanciering een voorziening van rijkswege wordt 
getroffen om de vissers in staat te stellen de benodigde voorzieningen toe te passen als blijkt dat dit 
niet via een bankinstelling mogelijk is;
• Er bij het Ministerie van LNV op aan te dringen de visserijsector een lange termijnperspectief 
(realistisch, duidelijk en haalbaar) te bieden (met heldere stikstofnormen), zodat investeringen 
rendabel zijn;
• Deze motie voor 6 juli onder de aandacht te brengen van de Tweede Kamer.

Afdoening:
De afgelopen periode hebben wij intensief contact gehad met het ministerie LNV over de 
garnalenvisserij in de Nederlandse Natura2000-gebieden na afloop van de huidige vergunning in het 
kader van de Wet Natuurbescherming. Op 29 november jongstleden hebben wij hierover gesproken 
met minister Adema (LNV). Op 6 december 2022 heeft de minister een gedoogperiode afgekondigd 
van 9 maanden. Dat betekent dat na afloop van de huidige Wnb-vergunning op 31 december 2022 er 
tot 1 oktober 2023 door kan worden gevist zonder Wnb-vergunning en er door de overheid wordt 
gedoogd. Deze gedoogperiode heeft als doel de garnalenvisserij de benodigde tijd te geven om zich 
aan te passen aan de voorwaarden omtrent stikstofemissies. De intentie van het ministerie is om 
vanaf 1 oktober 2023 een nieuwe Wnb-vergunning af te geven voor 6 jaar. Tevens heeft het ministerie 
aangekondigd medio januari 2023 een subsidieregeling open te stellen om de noodzakelijke 
stikstofreducerende maatregelen aan boord van de schepen te stimuleren. Naar verwachting zal de 
subsidie 50% van de aanschaf- en installatiekosten bedragen”. 



Motie nr. 74 – Geschenkwoningen
Van Burg (SGP, mede namens PvdA, VVD, CDA en GL) over Behoud geschenkwoningen 
Watersnoodramp 1953                                                                                                               
Dragen het College van Gedeputeerde Staten op:
- In het najaar 2022 bij de begrotingsbehandeling met nadere voorstellen naar PS te komen
om een aantal geschenkwoningen in Zeeland te behouden en een beschermde status te
geven.

Voortgang:
Tijdens de beantwoording van vragen rond de Najaarsnota heeft de gedeputeerde toegezegd dat in 
januari 2023 een schriftelijke rapportage van de stand van zaken rond geschenkwoningen zal worden 
toegezonden. In deze rapportage wordt PS nader geïnformeerd.

Motie nr.75 – Stoomtrein Goes-Borsele
Van Burg (SGP, mede namens PvdA, VVD, CDA, CU en GL) over Stoomtrein Goes-Borsele ‘SGB op 
STOOM                                                                                                                                   
Roepen het College van Gedeputeerde Staten op:
- Voor 2023 te onderzoeken in hoeverre de Provincie Zeeland een financiële bijdrage kan
geven aan de plannen van de SGB.

Afdoening:
Middels besluitvorming Najaarsnota heeft PS op voorstel van GS de middelen voor de gevraagde 
subsidiëring beschikbaar gesteld.

Motie nr. 77    Kool-Blokland (CDA, mede namens VVD, CU, Lijst Bosch en SGP) over Nucleair   
(kennis)cluster Zeeland
Verzoeken Gedeputeerde Staten:
• In de gesprekken met het Rijk in te zetten op het ontwikkelen van een nucleair kenniscluster, indien 
mogelijk gelieerd aan het Delta Kenniscentrum;
• Indien nodig daar een aparte kwartiermaker voor aan te stellen, in overleg met betrokken partijen, 
waaronder het Rijk;
• Hierover in de Najaarsnota 2022 aan Provinciale Staten te rapporteren.
Afdoening:  In de brief van GS aan Provinciale Staten van 10-11-2022 is het volgende opgenomen:  In 
overeenstemming met uw motie inzake een “Nucleair (kennis)cluster” van 22 juni 2022 vindt nu 
overleg plaats over de mogelijkheden daarvan. Betrokken partijen zijn op dit moment de Zeeuwse
kennisinstellingen (UCR, HZ Univsersity of Applied Sciences en Scalda) en de betrokken bedrijven.
Een dergelijk cluster kan bijdragen aan de versterking van de kennis- en innovatie infrastructuur in
Zeeland. Wij zullen deze ontwikkeling ook verder bespreken in komende overleggen met de minister.

Motie nr. 78 Kool-Blokland (CDA, mede namens VVD, GL, D66, CU,PvdA) over Potentie 
buurtbatterij
Verzoekt Gedeputeerde Staten:
• Te inventariseren en indien nodig nader te onderzoeken of en hoe buurtbatterijen kunnen bijdragen 
aan de reductie van de energierekening voor huishoudens. Dit geldt ook voor huishoudens die zelf 
geen zonne-energie produceren;
• Te inventariseren welke projecten reeds lopen en te onderzoeken of en hoe buurtbatterijen een 
effectieve veilige bijdrage kunnen leveren aan de energietransitie en specifiek aan het oplossen van 
het tekort aan netcapaciteit en op basis van dit onderzoek aan de Provinciale Staten voor te leggen 
hoe daar gevolg aan kan worden gegeven.

Voortgang:
Inventarisatie loopt, er gebeurt veel op het gebied van batterijen. Effect op de rekening lijkt vooralsnog 
beperkt. De betekenis voor het elektriciteitsnet is onbekend, mogelijk dat we aan de hand van een 
aantal pilotprojecten meer inzicht kunnen verkrijgen. In de eerste helft van 2023 zullen we Provinciale 
Staten informeren.



Motie 79 – Stimuleren collectief Particulier Opdrachtgeverschap (CPO)
Kool-Blokland (CDA, mede namens VVD en GL) over Stimuleren Collectief Particulier 
Opdrachtgeverschap (CPO). 
Draagt het college op:

 Te onderzoeken op welke wijze CPO projecten vanuit provinciaal beleid ondersteund kunnen 
worden en dit voor de begrotingsbehandeling terug te melden aan Provinciale Staten;

 Om een routekaart ontwikkelen ten behoeve van initiatiefnemers zodat zij goed inzicht hebben 
welke stappen hen staan te wachten bij een CPO project

Voortgang: 
Stichting CPOZ is in 2008 met subsidie van de provincie opgericht met als doel om CPO projecten te 
begeleiden. Daartoe heeft het CPOZ 326.000 euro ontvangen (Bis-budget dat VROM specifiek voor 
dit doel aan iedere provincie heeft gegeven). Via een samenwerkingsovereenkomst met de provincie 
is vastgelegd waarvoor dit geld ingezet mag worden. De stichting (uitvoering ligt bij Marsaki) heeft een 
website met informatie (https://cpoz.nl, inclusief een routekaart) over CPO gemaakt en 11 CPO-
projecten succesvol begeleid. Hierbinnen zijn 63 woningen voor starters, senioren en doorstromers 
gerealiseerd. Daarnaast is CPOZ in meerdere of mindere mate betrokken geweest bij 9 projecten die 
uiteindelijk niet, of niet als CPO gerealiseerd zijn. 
Onder de actielijn Complementair Bouwen (Ambitie 2: Kwalitatief complementaire woningbouw) uit de 
Zeeuwse Woonagenda zullen we: 

- de bestaande informatie (routekaart) nog beter toegankelijk maken; 
- gemeenten stimuleren om actief met CPO aan de slag te gaan, en 
- onderzoeken of het haalbaar is een bestaand of een nieuw fonds te vullen met middelen van 

provincie en gemeenten voor subsidies ter financiering van de opstartfase van CPO’s.

Motie nr. 80 – Hedwigepolder
Kool-Blokland (CDA, mede namens SP, VVD en Lijst Bosch) over Onverantwoord ontpolderen 
Hedwigepolder                                                                                                                            
Roepen Gedeputeerde Staten op:
• Een juridische analyse naar de mogelijkheid om op dit moment ontpoldering niet in gang te zetten, 
nu er nog geen inzicht is in de mogelijk ongelijke juridische status van land- en zeebodem en er geen 
duidelijkheid is over de invloed voor de volksgezondheid van de Zeeuwse bevolking langs de 
Westerschelde.

Afdoening:
De gevraagde juridische analyse is bij brief d.d. 14 juli 2022 (kenmerk 52739)  aanboden aan de 
Staten. Wij beschouwen de motie hiermee als afgedaan.

Motie 85 – Frans model grondzaken
Temmink (GL, mede namens PvdA) over Frans model grondzaken: Verzoeken het College van 
Gedeputeerde Staten om:

 de aandacht van de rijksoverheid voor bovengenoemde ontwikkeling en problematiek z.s.m. 
wil verhogen en daarbij de optie van het Franse model meegeven; 

 PS op de hoogte te houden van de resultaten in deze. 

Voortgang: 
Mede naar aanleiding van de Nota Grondbeleid starten we een onderzoek naar de (on)mogelijkheden 
m.b.t. de rol van de overheid op het intevenieren op de grondmarkt. Hierin zullen we ook het Franse 
model (SAFER) in betrekken. Wij zullen de uitkomsten van het onderzoek met het Rijk en u delen. Op 
de ‘Zeeuwse Dag in Den Haag’ (20 oktober 2022) hebben we dit onderwerp in de themasessie ‘Van 
wie is Zeeland’ benoemd. 
Momenteel attenderen we het Rijk op de mogelijkheid van de huidige Wet agrarisch grondverkeer 
(Wag). De Wet agrarisch grondverkeer biedt momenteel nog de mogelijkheid voor het Rijk om een 
voorkeursrecht te vestigen ten behoeve van de verwerving van landbouwgronden en natuurterreinen 
(art. 6 Wag). Hiervoor is echter wel vereist dat bij algemene maatregel van bestuur wordt aangegeven 



wanneer dit voorkeursrecht geldt en voor welke doeleinden het recht wordt gevestigd. Tot op heden is 
deze amvb nog niet tot stand gekomen. 

Motie nr. 86 – Hedwigepolder
Kool-Blokland (CDA mede namens de SGP, VVD, Lijst Bosch, SP) over waterinlaat Hedwige met 
PFAS verontreinigd water:                                                                                                                          
verzoeken het college van Gedeputeerde Staten om: de standpunten van Provinciale Staten van 
Zeeland, zoals zijn genoemd in de motie, over te brengen aan het Rijk.

Afdoening:
Middels de brief d.d. 27 juli 2022 (kenmerk 52737) aan minister Van der Wal zijn de standpunten van 
Provinciale Staten overgebracht aan het Rijk. Deze brief is in afschrift toegestuurd aan de Staten. Wij 
beschouwen de motie hiermee als afgedaan.

Motie 87 – groen op bedrijfsterreinen
J.J. van Burg (SGP mede namens de PvdA, ProZeeland, CDA, GroenLinks) over bomen en hagen op 
industrie- en bedrijventerreinen. Zijn van oordeel dat de uitkomsten van de motie uit 2019 verwerkt
kunnen in de Omgevingsverordening om een eenduidig beleid te hebben op dit gebied en verdere 
stappen te maken in de klimaatadaptatie (o.a. hittestress) maar ook biodiversiteit op industrie- en 
bedrijventerreinen. Bij de eerstvolgende herziening van de Omgevingsverordening
aanvullende regels op te stellen om die eenduidigheid te bekrachtigen of concrete afspraken met
gemeenten aan de Staten ter informatie toe te sturen

Voortgang:
Wij verkennen op dit moment de uiteenlopende mogelijkheden om zowel bestaande als nieuwe 
bedrijventerreinen klimaatadaptief en natuurinclusief in te richten. Afspraken met gemeenten en inzet 
van provinciale regels en middelen maken daar deel van uit. De resultaten zullen worden voorgelegd 
aan PS.  

Motie 88 – Cumula-bedrijven
J.J. van Burg en J. van de Velde (SGP mede namens het CDA): Dragen het college GS op om te 
onderzoeken of in een volgende aanpassing van de Omgevingsverordening – mogelijk medio 2023 
i.v.m. invoering nieuwe Omgevingswet – een aparte categorie voor ‘cumela bedrijven’ gemaakt kan 
worden met bijbehorende definitie van wat dit wel- en niet inhoudt en uitbreidingsmogelijkheden verder 
te definiëren. 

Voortgang:
Dit wordt in overleg met brancheorganisatie Cumela nader uitgezocht en zal leiden tot een voorstel bij 
de eerste actualisatieronde van de nieuwe omgevingsverordening in 2023.

Motie nr. 93- Openbaar vervoer
Van Hertum (PvdA, mede namens GL, PvdD en SP)  over openbaar vervoer (opnieuw in stemming 
gebrachte motie na staken van de stemmen in statenvergadering 11-11-2022)
roepen Gedeputeerde Staten op:
- om op korte termijn oplossingen te vinden voor de uitval van het openbaar vervoer in Zeeland
- daarover gesprekken aan te gaan met busvervoerder Connexxion.

Afdoening:
In de afgelopen periode hebben wij intensief overleg gevoerd met vervoerder Connexxion over de 
rituitval. We zien gelukkig verbetering maar een snelle oplossing van het vraagstuk is echter niet 
eenvoudig door het hoge ziekteverzuim en de krappe arbeidsmarkt. Wij blijven met regelmaat het 
overleg voeren zolang de situatie daar om vraagt. 
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